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摘要   本文测定了一系列二茂铁有机硒衍生物及几种烷基硒醚、芳基硒醚化合物的^7^7Se 
NMR谱。确定了这些化合物的^7^7Se 
NMR化学位移值。着重讨论了影响^7^7Se化学位移的因素。与硒直接相连取代基的链长、

支链化程度以及吸电子能力的改变对^7^7Se NMR化学位移有着不同程度的影响。除此之外, 
溶剂效应对二茂铁有机硒类化合物的^7^7Se NMR化学位移也有一定程度的影响。 
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Studies on ^7^7Se NMR of organic selenium compounds 

ZHANG QIUYU,YAN BAOZHEN,LI PU,SHI SHUJIAN,XU GUANGZHI

 

Abstract  The 77Se NMR spectra of a series of ferrocenyl selenium derivatives, e.g., I, several alkyl seleno ethers and aryl 
seleno ethers are reported and the chem. shift of 77Se in these compounds were obtained. Particular emphasis is drawn to 
factors influencing the 77Se NMR chem. shift. The chain length, degree of branching and electron withdrawing ability of 
substituents directly bound to Se influence the chem. shift of Se. In addition the 77Se chem. shift of ferrocenyl selenium 
compounds is also influenced by the solvent. 
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